



جامعة الموصل
كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة

دور القوة التنظيمية والمتغيرات الشخصية للمدربين في تعزيز الروح الرياضية للاعبين اندية الدوري العراقي الممتاز لكرة قدم الصالات

ذاكر محفوظ حامد محمد الدليمي

اطروحة دكتوراه

التربية البدنية وعلوم الرياضة / الإدارة والتنظيم

بإشراف

الأستاذ الدكتور

رياض احمد اسماعيل الأشرفي

ملخص الاطروحة

دور القوة التنظيمية والمتغيرات الشخصية للمدربين في تعزيز الروح الرياضية للاعبين اندية الدوري العراقي الممتاز لكرة قدم الصالات

الباحث

المشرف

ذاكر محفوظ حامد الدليمي

أ. د رياض احمد اسماعيل الاشرفي

١٤٤٠ هـ

٢٠١٩ م

يهدف البحث إلى :

- ١- بناء مقياس لمصادر القوة التنظيمية لدى مدربي فرق كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز .
- ٢- بناء مقياس تعزيز الروح الرياضية للاعبين من قبل مدربي فرق كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز من وجهة نظر لاعبيهم .
- ٣- التعرف على مستوى مصادر القوة التنظيمية لدى مدربي فرق كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز من وجهة نظر اللاعبين .
- ٤- التعرف على مستوى ابعاد تعزيز الروح الرياضية للاعبين التي يقوم بها مدربو فرق كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز من وجهة نظر لاعبيهم .
- ٥- التعرف على معنوية الفروق بين المدربين في تعزيز الروح الرياضية على وفق بعض متغيراتهم الشخصية .
- ٦- التعرف على نسبة مساهمة مصادر القوة التنظيمية للمدربين في تعزيزهم الروح الرياضية للاعبين .

تم استخدام المنهج الوصفي وبأسلوب المسحي لملاءمته وطبيعة البحث الحالي , وضم مجتمع البحث (٣٣٢) لاعباً يمثلون (١٨) نادياً يلعب في الدوري العراقي الممتاز لكرة قدم الصالات , وللضرورة البحثية فقد قام الباحث بتقسيم مجتمع البحث إلى عينتتين الأولى للبناء وبنسبة (٦٠ ٪) وبواقع (٢٠٠) لاعب , والثانية للتطبيق النهائي وبنسبة (٤٠ ٪) وبواقع (١٣٢) لاعباً , ولتحقيق اهداف البحث تطلب بناء مقياسيين لتعزيز الروح الرياضية للاعبين , والقوة التنظيمية للمدربين على وفق تخطيط يتبنى الإجراءات العلمية لتحديد الأبعاد , وصياغة الفقرات من خلال الاستعانة بالاستبيان كأداة رئيسة لجمع البيانات مدعوماً بالمقابلة لتعزيز جودة مخرجاته في بناء مقياسين ملائمين للمجال الرياضي وطبيعة عينة البحث , وبعد توافر الشروط

ح

العلمية فيهما تم تطبيقهما على عينة البحث وعولجت البيانات إحصائياً من خلال الوسط الحسابي , والانحراف المعياري , والنسبة المئوية , والارتباط البسيط , واختبار (ت) لعينتين مستقلتين , وتحليل التباين , والانحدار البسيط والمتعدد .

وقد استنتج الباحث الاستنتاجات الآتية :

١- صلاحية مقياس القوة التنظيمية للمدربين والذي تم بناءه من قبل الباحث على فرق الدوري العراقي الممتاز بكرة قدم الصالات .

٢- صلاحية مقياس تعزيز الروح الرياضية للاعبين والذي تم بناءه من قبل الباحث على فرق الدوري العراقي الممتاز بكرة قدم الصالات .

٣- يمتلك المدربون مستوى مرتفع من القوة التنظيمية مع وجود تباين في استخدام مصادر هذه القوة من وجهة نظر لاعبيهم .

٤- يولي مدربو فرق كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز اهتماماً فائقاً بتعزيز الروح الرياضية وابعادها للاعبينهم .

٥- عدم وجود فروق معنوية بين نتائج تعزيز الروح الرياضية للاعبين في ضوء المتغيرات الشخصية للمدربين من الحاصلين على الشهادة التدريبية من المستوى الثاني مع المدربين الحاصلين على الشهادة التدريبية من المستوى الأول في تعزيز الروح الرياضية , بينما يوجد فروقات معنوية بين النتائج الايجابية لتعزيز الروح الرياضية للاعبين في ضوء المتغيرات الشخصية للمدربين في متغير العمر ومتغير التحصيل الدراسي .

٦- وجود علاقة ارتباط معنوية ايجابية بين القوة التنظيمية للمدربين وتعزيزهم للروح الرياضية للاعبينهم باستثناء قوة المكافأة , كما يوجد نسبة مساهمة من القوة التنظيمية التي يمتلكها المدربون في تعزيز الروح الرياضية للاعبين وجاءت قوى الخبرة والاكراه والاعجاب الاكثر تأثيراً .

ز

واوصى الباحث بتوصيات هي :

- ١- امكانية اعتماد مقياس القوة التنظيمية للمدربين وتطبيقه على عينات العاب وفعاليات رياضية أخرى .
- ٢- امكانية اعتماد مقياس تعزيز الروح الرياضية للاعبين من قبل المدربين وتطبيقه على عينات العاب وفعاليات رياضية اخرى .
- ٣- ضرورة اهتمام المدربين بتطوير قوتهم التنظيمية بوصفها ظاهرة ايجابية تساعدهم في ادارة فرقهم , واداء واجباتهم بشكل افضل لتحقيق اهداف المنظمة الرياضية واللاعبين اذا تمكنوا من فهم مضمونها ومصادرها واستخدامها بشكل سليم ومناسب .
- ٤- تشجيع الاسلوب المتبع من قبل المدربين في تعزيز الروح الرياضية للاعبينهم .
- ٥- الاعتماد على المدربين من الفئة العمرية (٣٦-٤٧) سنة في المواقف التي تتطلب تعزيز الروح الرياضية للاعبين .
- ٦- الاستفادة من قوى الخبرة والاكراه والاعجاب عند المدربين , لتعزيز الروح الرياضية عند اللاعبين .

University Of Mosul
College Of Physical Education
And Sports Science



He Role of Organizational Strength and Personal Variables of Trainers in Enhancing the Sportsmanship of the Players of Iraqi Premier League to Football Futsal Clubs

Thakir Mahfoothd Hamed Mohammed Al-Dulaimi

Dissertation Of Doctorate Degree
Physical Education and Sport Science
Administration and Organizing

Supervised by

Professor

Riyadh Ahmed Ismaeel Al-Ashreifi

2019 A.D

1440 A.H

Abstract

he role of organizational strength and personal variables of trainers in enhancing the sportsmanship of the players of Iraqi premier League to football futsal clubs

Researcher

Thakir Mahfoothd Hamed Al-Dulaimi

PhD.

Riyadh Ahmed Ismail Al-Ashreifi

2019 A.D

1440 A.H

Research aims to:

- 1- Building a Scale for the sources of the organization power for the coaches of the Futsal teams in the super Iraqi leagues .
2. abuilding Scale by Erected the gauges for enhancing the footballers sports manship of the Iraqi footballers coaches in Futsal from the footballers point of view .
3. Identifying the levels of the sources of the organization power for the Futsal teams coaches in the Iraqi super leagues from footballers point of views .
4. Identitying the levels for enhancing the footballers manship Sport that which act by the Iraqi footballers coaches in futsal the super Iraqi leagues from the footballers point of view .
5. Identify the moral differences between trainers in promoting the sporting spirit according to some personal .
6. Identify the percentage of the contribution of the sources of the organizational strength of the trainers in the complemented the sporting spirit of the players.

The descriptive approach was used in survey method for its suitability and the nature of the current research and include population of (332) players representing (18) clubs play in the Iraqi Premier League for futsal and for research necessity . The researcher divided the research population into two samples, the first is for construction with (200) players (60%) and the second for the final application with (132) players, (40%) To achieve the objectives of the research , Trequires the construction of two scales to promote the sportsmanship of the players and the organizing force of the trainers according to the planning adopts the scientific procedures to define the dimensions and the formulation of the paragraphs through the use of the questionnaire as a key tool for data collection supported by the interview to promote the quality of its output in the construction of two scales suitable for the field of sport and the nature of the research sample and the availability of scientific conditions in it applied to the sample of research and data was

processed statistically through the arithmetic mean, standard deviation, percentage, sample correlation, T-test of two independent samples and various analysis, simple and multiple regression.

I have concluded the following results:

1. Gauges ability of the organization power by the coaches which had built by the researcher of the Iraqi super leagues teams in futsal .
2. The validity of the measure to strengthen the sporting spirit of the players, which was built by the researcher on the Iraqi league teams excellent a football halls.
3. The trainers has a high level of organizational strength with a disparity in the use of the sources of the force from the point of view of their athletes.
4. Give coaches of football teams, the lounges in the Iraqi league excellent attention to the strengthening of the sporting spirit dimensions.
5. The Absence Of Moral differences between the results of the promotion of the sporting spirit of the players, in light of the variables personal trainers from training certificate holders from the second level with the trainers training certificate holders from the first level in promoting the spirit of sports, while there are moral discrepancies between the positive results to enhance the sporting spirit of the players, in light of the variables personal trainers in the age variable and changing academic achievement.
6. The correlation between organizational positive moral force trainers Tokelauan national sporting spirit للاعبين except for a reward, there is also the rate of contribution of the organizational strength of the owned by the trainers in the promotion of the sporting spirit of the players strong experience coercion and admiration came the most influence.

The researcher set number of recommendations:

1. The possibility of the adoption of the measure of organizational strength trainers and its application to games and other sports events samples.
2. The possibility of the adoption of the measure to strengthen the sporting spirit of the players by trainers and its application to games and other sports events samples.